
w w w . h a m d e l i d a i l y . i r فرهنگ وهنریکشنبه 16 مهر1402  سال هشتم   شماره 62273

باشرکتدرکنفرانسبینالمللی
شان پن از اثرات منفی رسانه های 

اجتماعی می گوید

همدلی| شان پن برای سخنرانی درباره سریال طنز جنگی 
و اثرات مخرب رسانه های اجتماعی به کن می رود.به نقل از 
ورایتی، شان پن اواخر این ماه روی صحنه »گرند آدوتوریوم« 
کن حضور پیدا می کند تــا در یک کنفرانس بین المللی 
تلویزیونی درباره ســریال طنزی بگوید که درباره جنگ و 
با عنوان »گرفتار« )C*A*U*G*H*T( ساخته شده 
است.متیو فاکس بازیگر سریال »لاست« و کیک گوری از 
»لبه فردا« که در این سریال با او جلوی دوربین رفتند هم 
در این نشســت حضور دارند. این نشست ۱۸ اکتبر )۲۶ 
مهر( برگزار می شود و شــان پن که در این سریال هم از 
بازیگران و هم تهیه کننده اجرایی است، با همکارانش درباره 
راه هایی بحث می کنند که به کمک آن ها بتوان مشکلاتی 
که ســریال به آن ها پرداخته را حل کرد. هویت، شهرت 
و مســایل پوچ مطرح شده توسط رسانه های اجتماعی از 
مهم ترین این مسایل هستند.حضور این بازیگر برنده اسکار 
برای کنفرانس »میپ کام« که به دنبال ارتقای جایگاه خود 
در یک چشــم انداز رقابتی برای رویدادهای صنعت است، 
شانســی بزرگ است.ســریال »گرفتار« داستان ۴ سرباز 
استرالیایی را در یک ماموریت مخفی در کشوری جنگ زده 
دنبال می کند که با اشتباه آمریکایی ها، دستگیر می شوند و 
با تولید یک ویدیوی گروگان گیری که در فضای مجازی 
پخش می شود، آن ها به افراد مشهوری بدل می شوند.کیک 
گوری این اثر طنز را خلق، نویســندگی و کارگردانی کرد 
و به عنوان یکی از بازیگــران در کنار پن و فاکس هم در 
آن جلوی دوربین رفت.از بازیگران استرالیایی این سریال 
می توان به بلا هیثکوت بازیگر »تکه های او«، اریک تامسون 
بازیگر »برف سیاه«، بن اوتول بازیگر »دیترویت«، لینکلن 
یونس بازیگر »آخرین پادشاه صلیب«، فیصل بازی بازیگر 
»آخرین پادشاه صلیب«( و و برایان براون اشاره کرد. سوزان 
ساراندون هم از بازیگران این سریال است.»گرفتار« از ۱۲ 
اکتبر به طور انحصاری در ITVX بریتانیا پخش خواهد 
شــد.گوری درباره سریال ۶ قسمتی که خلق کرده گفت: 
وقتی در اســترالیا بزرگ می شــوی و آرزو می کنی روزی 
داستان هایت را روی صفحه نمایش بگویی، کن جایگاهی 
جادویی و تقریباً افسانه ای در قلب خلاقت دارد.در سی و 
نهمین دوره برگــزاری »میپ کام« بیش از ۱۰ هزار تهیه 
کننده، خریدار، سفارش دهنده و خلاقان ارشد تلویزیون 
از سراســر جهان گرد هم می آیند. انتظار می رود بیش از 
۲۵۰ استودیو و توزیع کننده نمایشگاهی از ۴۵ کشور در 
این نمایشگاه حضور داشته باشند.مستندی درباره ولودیمیر 
زلنسکی به نام »سوپرپاور« از شان پن به تازگی در پارامونت 

پلاس پخش شد.

درقالبیککنسرتانجامشد
علی رهبری در جمع ورزشکان 

مسابقات آسیایی هانگژو
همدلی|علی رهبری آهنگســاز و رهبر ارکستر همزمان 
با برگزاری مســابقات آسیایی هانگژو کنسرتی را در تالار 
اپرای این شهر رهبری کرد.روز جمعه ۱۴ مهر، همزمان با 
مسابقات ورزشکاران ایرانی در بازی های آسیایی هانگژو، علی 
رهبری، آهنگساز و رهبر بین المللی ایرانی نیز در تالار اپرای 
این شهر روی صحنه رفت.شهر هانگژو، میزبان نوزدهمین 
بازی های آســیایی، همزمان با این مســابقات ورزشــی، 
فعالیت های مختلف هنری و فرهنگی دیگری نیز در نظر 
گرفته است.بر همین اساس علی رهبری با همراهی گرهارد 
اوپیتس نوازنده پیانو از کشور آلمان در واپسین روزهای این 
مسابقات ورزشی و همزمانی با جشن پانزدهمین سالگرد 
ارکستر هانگژو کنسرتی را پیش روی مخاطبان قرار داد.

در این کنســرت آثار مهم لودویک فان بتهوون، آهنگساز 
مشهور آلمانی شــامل اورتور اگموند، کنسرتو شماره ۵ و 
ســمفونی شماره ۳ را با ارکستر بزرگ فیلهارمونیک شهر 
هانگژو روی صحنه برد.علی رهبری اکنون به دعوت شهر 
شن سن چین، جهت رهبری ارکستر سمفونیک شن سن 

در فستیوال بین المللی به این شهر می رود.

باحضورآتشتقیپوروبرایکودکانکار
کارگاه انتقال تجربه هنری برگزار می شود

همدلی| بــه مناســبت روز جهانی کودک ســومین 
گردهمایی باشگاه دانش آموزی پژوهشگاه علوم انسانی 
و مطالعات فرهنگی بــا برگزاری ۲ کارگاه انتقال تجربه 
هنری و همچنین کارگاه فکر پروری برای کودکانِ کار 
برگزار می شود.کارگاه انتقال تجربه هنری برای کودکانِ 
کار با حضور آتش تقی پور بازیگر پیشکسوت تئاتر، سینما، 
تلویزیون و دارای نشان درجه یک هنری و محمد نجاری 
نویسنده، کارگردان، متخصص مطالعات بینارشته ای علوم 
انسانی و هنر، معاون نوآوری و توسعه فناوری پژوهشگاه 
علوم انسانی و مطالعات فرهنگی برگزار خواهد شد.در این 
رویداد، این هنرمندان تجربه زیسته خود را برای کودکان 
کار تبیین می کنند.کارگاه فکرپروری با کودکانِ کار، دیگر 
کارگاه این گردهمایی است که با حضور مهرنوش هدایتی، 
اسماعیل ناصری، نورالدین محمودی و سعید ناجی برگزار 
می شود.این سومین گردهمایی باشگاه دانش آموزی است 
که توسط مرکز نوآوری و توسعه فناوری پژوهشگاه علوم 
انسانی و مطالعات فرهنگی، خانه خلاق و نوآوری علوم 
انسانی و فرهنگ با همکاری گروه فبک پژوهشکده اخلاق 
و تربیت میزبان علاقه مندان است.ســومین گردهمایی 
باشگاه دانش آموزی، یکشنبه ۱۶ مهر ۱۴۰۲ ساعت ۸ تا 
۱۳ در تهران، بزرگراه کردستان، پژوهشگاه علوم انسانی و 

مطالعات فرهنگی، سالن حکمت برگزار خواهد شد.

چندپیامتسلیتازچندمسئولفرهنگیهنری
از دست رفتن یکی از پرفروغ ترین 

ستاره های آسمان هنر ایران

همدلی| تعدادی از مدیران فرهنگی هنری کشور، همزمان 
با درگذشــت آتیلا پسیانی، هنرمند و بازیگر پیشکسوت 
تئاتر، سینما و تلویزیون پیام های تسلیت جداگانه ای منتشر 

کردند.
*پیامتســلیتمدیرکلهنرهاینمایشیوزارت

فرهنگوارشاداسلامی
در متن پیام تسلیت کاظم نظری مدیرکل هنرهای نمایشی 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی آمده است:»به نام آن که 
باقی اســتاینک که یکی از هنرمندان شاخص عرصه های 
تئاتر، ســینما و تلویزیون ایران، به ابدیت پیوسته است؛ 
به راستی جز ردپای نیکی و نیک خواهی، چه چیزی از او در 
خاطره های مان، برجای مانده است؟آتیلا پسیانی، فرزندی 
خلف از سُــلاله هنری این ســرزمین که فروتنانه، تقدیر 
آسمانی شدن در اوج زیســت هنری را برگزید. همچون 
انتخاب هایی که هم در سلوک شخصی اش جلوه می کرد 
و هم در نقش ها و شــخصیت هایی که بــا ظرافت تمام، 
همواره به نمایش می گذاشت.فقدانش را به خانواده همیشه 
همراهــش، نزدیکان و دوســتان و همگنانش در جامعه 
نمایشی کشور، تسلیت می گویم و از درگاه ایزد متعال، برای 

روح بی آلایشش، آمرزش و آرامشی مینوی آرزومندم.«
*پیامتسلیترئیسسازمانسینمایی

متن پیام محمد خزاعی رئیس ســازمان سینمایی به این 
شرح است:

»همه از اوییم و به سوی او باز می گردیم ...
ســینمای ایران یکی از پرفروغ ترین ستاره های آسمانش 
را از دســت داد؛ استاد آتیلا پسیانی سرانجام قفس تنگ 
و رنجور جسم خاکی را شکســت و به سوی جاودانگی و 

ابدیت پر گشود...
او یکی از شاخص ترین بازیگران سپهر سینمای ایران بود 
که در بیش از چند دهه فعالیت درخشان، توانست در آثار 
فاخر بســیاری نقش آفرینی کند، زنده یاد پسیانی یکی 
از ســتون های خاطره ساز مردم جامعه ما بود.او تصویری 
روشن و بی مانند از هنرمند متعهد، دغدغه مند و آگاه بود 
که تلاش می کرد کیفیت حضــورش را در هر اثری ارتقا 
بخشد. مانایی برخی از نقش ها به خاطر بزرگی بازیگرانی 
است که آن ها را ایفا کرده اند. زنده یادپسیانی مصداق واقعی 
چنین هنرمندی بود.فقدان آتیلا پسیانی برای جامعه هنری 
ما و برای خانواده آن عزیز، دوستان و شاگردانش سنگین و 
دردآور است؛ امیدوارم خداوند متعال با رحمت واسعه اش از 
هنرمند بزرگ ما پذیرایی کند و به همه دوستدارانش دراین 

ضایعه صبر و اجر عطا نماید.«
پیامتسلیتمدیرعاملبنیادسینماییفارابی

در متن پیام تسلیت مجید زین العابدین مدیرعامل بنیاد 
سینمایی فارابی خطاب به خانواده مرحوم آتیلا پسیانی و 

خانواده بزرگ سینمای ایران آمده است:
»بازگشت همه به سوی اوست

درگذشت آتیلا پسیانی بازیگر فقید و توانمند عرصه سینما، 
تئاتر و تلویزیون که موجب تألم خاطر گردید را به خانواده 
محترم و هنرمند ایشان و همچنین جامعه بزرگ سینما 
و هنرهای نمایشی ایران تســلیت می گویم.مرحوم آتیلا 
پســیانی از کارگردانان و بازیگران بــا دانش و خوش فکر 
عرصه صحنه و از جمله بازیگران توانمند عرصه های سینما 
و تلویزیون بود که از او نقش آفرینی های متعدد و متفاوتی 
در گونه های مختلف به یادگار مانده است و میراث تصویری، 
اخلاق نیکو و مرام حرفه ای او تا ابد در یاد و خاطر مخاطبان 
باقی خواهد ماند.او شاخه ای پربار از درخت تنومند هنرهای 
نمایشــی ایران بود و خلاء هنرمنــد بزرگی چون مرحوم 
پســیانی در عمق جان اهالی فرهنگ و هنر باقی خواهد 
ماند؛ از پــروردگار مهربان، برای زندگی ابدی او مغفرت و 
رحمت واســعه و برای بازماندگان عزیزش صبر جمیل و 

عافیت مسئلت می نمایم.«
پیامتسلیتمعاونسیما

متن پیام تسلیت محسن برمهانی معاونت سیما به شرح 
زیر است:

»انا لله و انا الیه راجعون
درگذشــت آتیلا پسیانی حسرت آمیز است. ما هنرمندی 
صاحب ســبک را از دست دادیم که همواره در اوج به سر 
می برد و می درخشــید؛ علاوه بر درخشــش های متنوع 
مرحوم پســیانی، مردم ما او را با آثار تلویزیونی سیما که 
هرگز از یادها نخواهد رفت به خاطر می آورند.سریال های 
فاخری چون »زیر تیغ«، »پرده نشــین«، »انقلاب زیبا«، 
»آســمان من« »دیوار«، »آرام می گیرم« و... که فهرست 
بلند بالایی را در بر می گیرد از خاطر نخواهد رفت؛ اینجانب 
با عرض تسلیت به خانواده هنرمند پسیانی به ویژه هنرمند 
میراث دار، دختر عزیز ایشــان، از خداونــد منان برای آن 

هنرمند فقید، رحمت و آرامش را خواهانم.«
پیامتسلیتمدیرعاملصندوقاعتباریهنر

در متن پیام ســید مجید پوراحمدی مدیر عامل صندوق 
اعتباری هنر آمده اســت:»خبر درگذشت آتیلا پسیانی 
هنرمند توانا و خوشــنام عرصه تئاتر، سینما و تلویزیون، 
جامعه فرهنگی و هنری کشور را سوگوار کرد.وی طی حدود 
پنج دهه حضور ماندگار در تداوم و شکوفایی فرهنگ و هنر 
ایرانی خوش درخشید و به جایگاه ویژه ای در میان اصحاب 
فرهنگ و هنر رســید. بی شک در یاد و خاطر اهل هنر و 
دوستدارنش ماندگار خواهد بود.اینجانب ضایعه درگذشت 
این هنرمند گرانمایه را به جامعه فرهنگی و هنری کشور، 
دوستداران و خانواده محترم استاد پسیانی تسلیت عرض 
نمــوده و از خداوند بزرگ رحمت الهی برای آن مرحوم و 
صبر و شکیبایی برای خانواده محترمش مسئلت می نمایم.«

همدلی|سومین رویداد »شب سینمایی سوره« 
با محوریت دورهمی سالانه سینماگران بیش از 
چهار دهه تاریخ ســینمای حوزه هنری همراه با 
پاسداشت بزرگان سینمای ایران، ۱۴ مهرماه در 

محوطه حوزه هنری برگزار شد.
در این مراســم که گزارش آن را روابط عمومی 
سازمان سینمایی ســوره در اختیار رسانه ها قرار 
داده است، هنرمندان و پیشکسوتان سینما حضور 

داشتند.
در ابتدا و پس از قرائت قرآن توسط سجاد امیرزاده 
قاسمی و پخش ســرود ملی جمهوری اسلامی 
ایران، ضرب زورخانه ای توسط امیررضا آذری اجرا 
شد و پس ازآن، محمدرضا مقدسیان اجرای برنامه 

را آغاز کرد.
او در ابتــدا ضمــن خیرمقــدم بــه مهمانان 
بیان کرد: به ســومین شب ســینمایی سوره 
خــوش آمدیــد. متأســفانه ســاعاتی پیش 
با خبــر درگذشــت آتیلا پســیانی، هنرمند 
دوست داشتنی ســینمای ایران مواجه شدیم 
که همگی ما را غمگین کرد. یاد همه کســانی 
که ســال پیش در کنار ما بودند و سایه شان 

بالای سر هنر این مملکت بود، گرامی باد. 
شاید برگزاری چنین مراسمی باهدف کنار هم 
قرار گرفتن هنرمندان ارزشــمند این کشور و 
با خبر شــدن آن ها از حال و وضعیت یکدیگر 
بعد از شــنیدن خبر از دست دادن عزیزانمان 

بیشتر معنا پیدا کند. 
مــا نیاز داریم باهم حرف بزنیم، از حال وروز و 
تفکرات یکدیگر آگاهــی یابیم تا در کنار هم 
زیر چتر خانواده سینمای ایران زندگی کنیم. 
حسرت تمام کسانی که نیستند تا ابد در دل 

ما خواهد ماند.
او یادآور شد: حوزه هنری به عنوان یکی از بازوان 
اصلی سینمای ایران در ۴ دهه اخیر نقش مهمی 
در سروشکل دادن به ساخت آثار، تربیت نیروها، 
تولد اســتعدادها در بخش های مختلف ازجمله 
کارگردانی، نویسندگی، بازیگری، تهیه کنندگی و... 
داشته است. این کارنامه پرُبار و بلندبالا است که 

امیدواریم ادامه دار باشد.
سپس تیزری با عنوان »این قصه قهرمان دارد« 
شعار محوری سازمان سینمایی سوره و با مروری 
بر فیلم های شاخص بیش از چهار دهه سینمای 

سوره، پخش شد.
میراثدارتجربهوحالخوبگذشتگانمان

هستیم
در ادامــه حمیدرضا جعفریان، رئیس ســازمان 
سینمایی سوره ضمن خوشــامدگویی به اهالی 
سینما عنوان کرد: از همه هنرمندانی که امشب 
در کنار ما هســتند، تشکر می کنم و باید بگویم 
جای بسیاری از عزیزان در میان ما خالی است. ما 
دلمان به حوزه هنری و همین جایی که در حال 
حاضر در آن حضور داریم، خوش اســت و بدان 

افتخار می کنیم.
او ادامه داد: ما میراث دار بیش از ۴۰ سال تجربه 
و حال خوب گذشــتگانمان هســتیم که تلاش 
می کنیم در همه کارهای خود و مسیری که در 
سه سال اخیر طی کرده ایم، آن را دنبال و حفظ 
کنیم. اگر بخواهیم تحول و حرکت رو به جلویی 
داشته باشیم، حتماً پایبند این میراث هستیم، در 
حقیقت پا روی شانه تجربیات گذشته می گذاریم 
و مدام به خود می بالیم که این افتخار را داریم تا 
پیشکسوتان و هنرمندانی که در گذشته با حوزه 
هنری همکاری داشتند، ما را مورد لطف خود قرار 

دهند و با ما همراه  شوند.
رئیس سازمان سینمایی سوره تأکید کرد: ما در 
این ســال ها تمرکز ویژه ای روی مخاطب کودک 
و نوجوان داشتیم و دوســت داریم این مسیر را 
پرُقدرت ادامه دهیم، چراکه این گروه سنی یکی 
از مخاطبان هدف ما هستند. البته این اتفاق در 
حوزه انیمیشن رخ داده است. در حوزه سریال و 
مجموعه نمایشی نیز کارهایی در حال انجام است 

که در آینده بیشتر از آن ها خواهید شنید.
جعفریان ادامه داد: ما این جمع حاضر را که طیفی 
از پیشکســوتان و جوانان هنرمند است، بسیار 
مغتنم می شــماریم و امیدواریم این پیوستگی 
نســلی را با ورود جوان ترها به فضای فیلم سازی 
حفظ کنیم. تلاش می کنیم در جریان تولید به 
پرُرونق تر شدن فیلم سینمایی، انیمیشن، سریال، 

مستند و... با حضور جوان ترها کمک کنیم.
او در پایان ســخنان خود خاطرنشان کرد: حوزه 
هنری همیشه محفلی برای کسانی بوده است که 
دغدغه و مسئله دارند و به دنبال یادگیری هستند. 
تلاش ما برای ورود جوانان به عرصه هنر محدود 
به تهران نیست بلکه آن را در شهرهای دیگر ایران 
عزیز نیز پیگیری می کنیم. جشنواره ۱۰۰ طلیعه 
خوبی بود. از سوی دیگر شکل گیری مرکز فیلم 
جوان ســوره نیز در این مسیر ما را یاری خواهد 
کــرد. امیدواریم بتوانیم یکی دو ســال آینده به 
فیلم های سینمایی که جوان ترها ساختند در کنار 
آثاری که پیشکسوتان تولید کردند، افتخار کنیم. 
در این مسیر به کمک به همه هنرمندان شاخص 

این عرصه احتیاج داریم.
در ادامه مراسم، محمد معتمدی خواننده موسیقی 
ایرانی برای اجرای ۲ قطعه »تا آســمان« و »دم 

زندگی گرم« روی سن آمد.
او پیــش از اجرا بیان کرد: ایام باســعادت میلاد 
پیامبــر اکــرم )ص( و هفته وحــدت را تبریک 
می گویم. از صمیم قلب امیدوارم تمام ناملایمات 

برای مردم و جامعه مسلمانان رفع شود و به برکت 
نام گذاری هفته وحدت پیوند و برادری بین همه 

مسلمانان جهان برقرار باشد.
محمدرضا مقدســیان در ادامــه برنامه گفت: ما 
ایرانی ها به یک فرهنگ شــناخته می شویم و در 
حقیقت همه فرهنگ های اصیل دنیا این ویژگی 
را دارند که امیدوارم در حد هشتگ فضای مجازی 
و ســخنرانی باقی نماند؛ قدردانــی، یاد کردن، 
بزرگداشت و سراغ گرفتن از کسانی که اگر امروز 
در ســینمای ایران درباره آن صحبت می کنیم، 
به واسطه تلاش  آنان و خلق آثار ماندگار بوده است.

آیین پاسداشــت بزرگان سینمای حوزه هنری 
بخش بعدی این محفل سالانه بود. پس از پخش 
تیزر تجلیل از اولین پیشکسوت، با حضور حبیب 
والی نژاد، همایون اسعدیان، سیدرضا میرکریمی 
و محمد معتمدی و در میان تشــویق حضار این 
مراسم، از محمدرضا علیقلی، آهنگساز سینما و 

تلویزیون تجلیل شد.
تقدیرازخالقموسیقیماندگار»خیلیدور

خیلینزدیک«
همایون اســعدیان در ابتدای سخنانش ضایعه 
درگذشت آتیلا پسیانی را به جامعه هنری تسلیت 
گفت و ادامه داد: من به نوعی برای شرکت در این 
محفل دچار ســردرگمی بودم؛ اینکه به احترام 
آتیلا پســیانی در این مراسم نباشم یا به احترام 
محمدرضــای عزیز حضور یابم. بــه این نتیجه 
رســیدم که شــاید در آینده افسوس بخورم که 
چرا در این مراسم شــرکت نکردم. از ۱۳ یا ۱۴ 
سالگی با محمدرضا علیقلی رفیق بودیم. او اتاقی 
در خانه شان داشت که صدا از آن بیرون نمی رفت 
و ســاز تخصصی خود یعنی ترومبون را در آنجا 

تمرین می کرد.
او خاطرنشــان کرد: به اعتقاد من از همان موقع 
نطفه  یکی از نوابغ موســیقی ایران بســته شد. 
محمدرضــا علیقلی را با موســیقی فیلم هایش 
نباید شناخت، او قطعات فوق العاده ای ساخته که 
بی نظیر و حجم کارهایش درخشان است. افتخار 
می کنم ســعادت داشــتم برای یکی از کارهایم 
موسیقی بسازد و خوشحالم که امشب قرار است از 

ایشان تجلیل کنیم.
در ادامه ســیدرضا میرکریمی خاطرنشان کرد: 
بسیار خوشحالم که قرار است روی سن بایستیم 
و از محمدرضــا علیقلی تجلیل کنیم. با قطعات 
موسیقی محمدرضا علیقلی می توانیم تمام تاریخ 
هنر ۴۰ سال گذشته را مرور کنیم و به یاد بیاوریم. 
محمدرضا علیقلی بالای سن نمی رود و هر زمان 
جایزه گرفته، نبوده است و من بسیار شعف دارم 
در اتفاقی که هیچ گاه در ادوار اخیر رخ نداده است، 

حضور داشته باشم.
در ادامه محمدرضا علیقلی با تشویق ایستاده اهالی 

سینما روی صحنه آمد.
علیقلی با حضور روی ســن در سخنانی مطرح 
کرد: من تا با حــال روی صحنه نرفتم، در هیچ 
مصاحبه ای در روزنامه و تلویزیون شرکت نکردم. 
این قصه برای تمام چهل ســال گذشــته است. 
امشب حضور در اینجا برایم سخت بود. هم بابت 
اینکه کسالت دارم و هم دوست صمیمی و عزیز 
و درجه یکی همچون آتیلا پسیانی را که سال ها 
جز کار باهم زندگی کردیم، از دست دادم. از همه 

شما ممنونم.
در ادامه مراســم و پس از پخش تیزر مرتبط 
با دومین چهــره ، از محمدرضا شــرف الدین 
تهیه کننده پیشکســوت و هنرمند باســابقه 
عرصــه جلوه های ویــژه میدانی، بــا حضور 
محمدعلــی باشــه آهنگر، مجتبی فــرآورده، 
محمد احسانی، محسن مؤمنی شریف، مهدی 

جعفری و امیررضا مافی تجلیل شد.
محمدعلــی باشــه آهنگر دربــاره محمدرضا 
شــرف الدین بیان کرد: به یــاد دارم درزمانی 
که دســتیار کارگــردان بودم، بــا محمدرضا 
شــرف الدین در پایگاه چهارم شکاری دزفول 
بودیم و او پشــت تپه ای قــرآن می خواند. به 
او گفتــم رضا مگر در کارت مشــکلی وجود 
دارد که قرآن می خوانــی؟ گفت: وقتی قرآن 
می خوانم تمام حس و حال پشــت انفجار را 

درک می کنم و خیالم راحت می شود.
او یادآور شد: او در رشد آرام آرام سینمای جنگ و 
دفاع مقدس تأثیر داشت. افتخار می کنم در کنار 
حاج رضا کار کردم و جدای از کار و بیش از آنکه 
از تکنیک جلوه های ویژه میدانی بهره ببرم، از او 
اخلاق حرفه ای و نیکو، و تعهدش به کار را آموختم 

و برایش آرزوی موفقیت می کنم.

امیدواربهسینماییباشکوهودرخورتمدن
اسلامی

سپس محمدرضا شــرف الدین روی سن آمد و 
تصریح کرد: خوشــحالم امشب در جمع عزیزان 
ســینما هســتم. می خواهم از زنده یاد رســول 
ملاقلی پور یاد کنم که با حوزه هنری کار خود را 
شروع کرد و با ساخت فیلم های دفاع مقدسی به 
اوج رسید و در اوج دار فانی را لبیک گفت. از همه 
عزیزانی که زمینه تولید آثار سینمایی را به ویژه در 
حوزه دفاع مقدس فراهم می کنند، تشکر می کنم.

او خاطرنشان کرد: حضرت امام )ره( درباره سینما 
می گویند که سینما از مظاهر تمدن است و باید 
در خدمت فرهنگ و رشــد و تعالی مردم باشد. 
البته مقام معظم رهبری نیز در دیدار با سینماگران 
گفته اند که کلید توســعه و پیشرفت در دست 
شما سینماگران است. مدیریت در سینما نقش 
بســیار مهم و بسزایی دارد و خوشحالم که امروز 
مدیران جوانی بر مسند سینمای کشور نشستند 
و نهادهایی مانند سازمان سینمایی سوره حاضر 
هستند. امیدوارم سینمای باشکوهی را که درخور 

تمدن اسلامی باشد، در آینده داشته باشیم.
آتیلاپسیانیتقدیم به *قطعه»سوگند«

شد
در ادامه، محمد معتمدی قطعه ســوم خود را با 
نام »حالا که می روی« به بهانه درگذشــت آتیلا 
پسیانی، به این هنرمند فقید تقدیم و اجرا کرد 
و پس ازآن آهنگ »سوگند« تیتراژ فیلم سینمایی 

»سیانور« را خواند.  
بخش پایانی مراســم به تجلیل از چهره ســوم 
شب سینمایی سوره اختصاص داشت و با حضور 
محمدمهــدی دادمان، امــرالله احمدجو، کمال 
تبریزی، بهروز شــعیبی و بابک خواجه پاشــا از 

سیدرضا میرکریمی تجلیل شد.
ابتدا امــرالله احمدجو اظهار کرد: به ســیدرضا 
میرکریمی تبریک می گویم و خوشحالم که او را 
امشب ملاقات کردم، همچنین دوستانی که خیلی 
وقت است همدیگر را ندیده بودیم. به هرحال همه 
ما روزی از دنیا می رویم و در آن شــکی نیست. 
اخیراً هنرمندان عزیزی ازجمله کیومرث پوراحمد 
که به ویژه در حوزه هنری زحمات زیادی کشید، 
فردوس کاویانی بازیگر بسیار شیرین و امروز هم 
آتیلا پسیانی را از دست دادیم. اما به یاد بیاوریم 
که همه درگذشــتگان در این بخش برای زنده 
بودن ما و زندگی شیرین تر، دلنشین تر و انسانی تر 
زحمت کشــیدند و تلاش خــود را کردند. روح 

همه شان شاد.
شیرینیآثارمیرکریمیتمثیلدرستیاز

وجوداوست
بعد از این بخش، کمال تبریزی در سخنانی گفت: 
ضایعه درگذشت همه هنرمندانی را که در روزهای 
اخیر از دست دادیم، تسلیت می گویم. جمله ای 
ابتدای ویدیو تقدیر از سیدرضا میرکریمی نوشته 
شده بود: »قاب های شیرین«. تصور می کنم این 
شیرینی تمثیل درستی از وجود خود ایشان است 
که به آثارش منتقل می شود. نکته بسیار استثنائی 
درباره ایشــان و محمدرضا علیقلــی وجود دارد 
که نشــانه ای از یک مفهوم است. همه کارهایی 
سیدرضا میرکریمی و آهنگ هایی که محمدرضا 
علیقلی ســاخته، برای من یک نشانه مهم دارد؛ 
حس بهشت و طراوتی که در سعادتمندی بشر 
وجــود دارد. در حقیقت این حــس از آثار آنان 
تراوش می کند و بر ذهن و جان می نشیند. به هر 
دو بزرگوار تبریک می گویم و امیدوارم در سلامت 
کامل برای عزت و تعالی ســینمای ایران حفظ 

شوند و پایدار و برقرار باشند.
*کارگردانیبااصولانسانیدرحداعلا

در ادامه، بابک خواجه پاشا درباره تجربه همکاری 
با این هنرمند اظهار کرد: صحبت درباره سیدرضا 
میرکریمی مــن را به گریه می اندازد. او بســیار 
برایم محترم اســت و مقام والایی دارد. سیدرضا 
میرکریمی بسیار انسان شریف و دوست داشتنی 
اســت و من سینما و زیســتم را مدیون ایشان 
هستم. انسان قطعاً برای ماندگاری دست به دامان 
هنر شده و هنر سینما برای ماندگار کردن انسانیت 
روی زمین آمده است. هرازگاهی فیلم سازان اصول 
انسانی را زیر پای می گذارند؛ حرمت پدر و مادر و 

همچنین کودکان به راحتی زیر پا نهاده می شود.
او یادآور شــد: کســی که اصول انســانی را در 
ســینمای خود به حداعلا نشــان داده و من از او 
آموختم، سیدرضا میرکریمی است. البته نه فقط 
در ســینمایش بلکه در پشت صحنه آثارش نیز 
بدین شکل عمل می کند. او مهم ترین درسی که 

به من داد، این بود که وقتی بزرگ شدم، حواسم 
به همه عوامل باشد. یک فیلم ساز ابتدا باید انسان 
والایی باشــد تا بتواند فیلم انسانی بسازد. آقای 
میرکریمی من کوچک شــما هستم، برای فیلم 
»در آغوش درخت« هم منت ســر من گذاشتید 
و حق پدری گردن من دارید. تمام قد دستتان را 
می بوسم. شما بسیار انسان شریفی هستید که من 
از شما نه غیبت شنیدم و نه قضاوت و نه دروغ. بر 

آسمان سینمای ایران پایدار باشید.
استادیکهبهمنآموختآزادهباشم

بهروز شــعیبی در ادامه ایــن بخش عنوان کرد: 
من همیشــه علاقه مند سینما و منش سیدرضا 
میرکریمی بودم. در این ســن به این باور رسیدم 
که آدم هــای بزرگ از توجه بــه جزئیات بزرگ 
شــدند، نه اینکه لزوماً خواستند کارهای بزرگ 
کنند و خودشان بزرگ شوند. میرکریمی نشانه 
و نمــاد توجه به جزئیات و کارش را در ســینما 
دقیق و درســت انجام داده اســت. مــن امروز 
به عنوان طرفدار و کسی که شاگردی ایشان را از 
طریق آثارش کرده ام، فکر می کنم هر موضوع و 
مسئله ای که می خواهیم نشان دهیم، اولینش این 
است که ابزارش را بشناسیم. متأسفانه ما با خیل 
عظیم هنرها و شبه هنرهایی روبه رو هستیم که 
می خواهنــد حرف های بزرگ بزنند اما ابزارش را 

نمی شناسند.
او تأکید کرد: سیدرضا میرکریمی بهترین استاد 
و الگو برای من اســت که یاد داد در سینما آزاده 
باشــیم و این آزادگی را در ســینما با توجه به 
جزییات انجام دهیم. نکتــه دومی که برای من 
ارزشــمند است، این اســت که سینمای ایشان 
مانند توانمندی ایشان در توجه به جزییات این 
ابزار توجه به جزییات روابط انسانی است. شاید در 
سال های اخیر و تحقیقاً در این سال ها مؤلفی در 
سینما سراغ نداریم که جزئی ترین روابط اخلاقی و 
انسانی برایش دغدغه بوده است. امیدوارم نسل ما 
و باید بگویم نسل بعد از ما، از سیدرضا میرکریمی 
یاد بگیریم که روابط انســانی قرار است در پهنه 
بزرگ سینما به نمایش درآید، به جای این التهابات 

کاذب.
محــدودهبزرگهنرمنــداندرقلمروی

فرهنگایرانی
پس ازآن سیدرضا میرکریمی روی سن آمد و در 
سخنانی اظهار کرد: زمانی که به همراه دوستان 
برای تجلیل از محمدرضا علیقلی روی سن آمدم، 
آن قدر شعف داشتم و لذت بردم که الآن اگر بگویم 
خوشحال هستم، دروغ گفتم. می خواستم نپذیرم 
اما دوستان لطف کردند و اصرار ورزیدند. از لطف و 
توجه عزیزان ممنونم. دوستان هم مبالغه کردند و 
کار سخت شد. من جزو نسل اول حوزه نیستم اما 
آن را خانه خود می دانم به واسطه کارهایی در اینجا 

ساختم و خاطرات خوبی که داشتم.
او خاطرنشان کرد: حیف که شرایط پرُ از اعتماد 
متقابلی که زمانی باعث می شــد آثار درخشانی 
ساخته شود، متأسفانه امروز در سینمای کشور 
کمتر دیده می شــود. همین جمعــی که اینجا 
هست و احتمالاً جای بسیاری از افراد خالی است، 
نمونه اش کم شــده است و برپایی این محفل به 
دوستانم در سازمان سینمایی سوره دست مریزاد 
دارد. این دیدن ها بســیار به پشت هم ایستادن و 
هم فکری  کمک می کند. ممکن است عده ای به 
سراغ تک افتاده ها بروند، ذهنشان را خراب کنند 
و اعتمادبه نفسشان را از آن ها بگیرند. به هرحال ما 
وقتی باهم هستیم اعتمادبه نفسمان بالاتر می رود. 
امیدوارم با این دید به فرهنگ نگاه شود. محدوده 
هنرمندانی که در قلمــروی فرهنگ ایرانی قرار 
می گیرند، بزرگ است و باید همه را شامل شود 

نه اینکه این نگاه بسته و بسته تر شود.
در این مراســم هنرمندان و چهره های فرهنگی 
ازجمله محمدمهدی دادمان رئیس حوزه هنری، 
عبدالحمید قره داغی، علیرضا تابش، محمدرضا 
جعفری جلــوه، محســن مؤمنی شــریف، رضا 
پورحسین، محمد احسانی، امرالله احمدجو، کمال 
تبریزی، همایون اسعدیان، محمدعلی باشه آهنگر، 
محمدحســین لطیفی، حبیب والی نژاد، احمد 
میرعلایی، محمدرضا علیقلی، سیدرضا میرکریمی، 
محمدرضا شرف الدین، بهرام عظیمی، سیدمحمود 
رضوی، بهروز شــعیبی، مهدی جوادی، مجتبی 
فرآورده، مهدی مسعودشاهی، محمدرضا شفیعی، 
محمــد معتمدی، مهدی جعفــری، امیرعباس 
ربیعی، محمدرضا مصباح، کامران حجازی، حسین 
نمازی، مسعود اطیابی، بابک لطفی خواجه پاشا، 
نازنین پیرکاری، غلامرضا فرجی، لیلی عاج، مهدی 
سجاده چی، مهدی نصرتی، توماج دانش بهزادی، 
مسعود شریف، ارسطو خوش رزم، روح الله زمانی، 
ابراهیم امینی، علی شیرمحمدی، شهره پیرانی 
و آرمیتا رضایی نــژاد، مهدیه عین اللهی، محمد 
خیراندیش، محمود بابایی، سجاد نصرالهی، میثم 
مرادی، میلاد عرفانپور، آزاده آل ایوب، سعید الهی، 
اکبر نبوی، امیررضا مافی، یوسف بچاری، صادق 
میرکریمــی، محمد پایدار، حســن حبیب زاده، 
احمد حیدریان، حمیدرضا عطارد، مجید رستگار، 
مهدی انصاری، محسن آقایی، شهرام میراب اقدم، 
فاطمه محســنین، و… حضور داشتند. رویداد 
»شب سینمایی سوره« به عنوان دورهمی سالانه 
سینماگران بیش از ۴ دهه تاریخ سینمای حوزه 
هنری توســط سازمان ســینمایی سوره به طور 
سالانه با پاسداشت از بزرگان تاریخ سینمای ایران 

برگزار می شود.

بزرگداشتمیرکریمی،علیقلیوشرفالدیندر»شبسینماییسوره«برگزارشد

جشن سینمای ایران در ایام فراق پیشکسوتان این عرصه
رویداددریچه


